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قهرمان دزفولي در مراس�م گردهمايي م�دال آوران مثل 
هميش�ه مش�غول خوش وبش با دوس�تان قديم�ي بود. 
عبدالرضا ج�وكار يكي از سرش�ناس ترين ورزش�كاران 
پارالمپيكي است كه از هيچ رويدادي دست خالي به كشور 

بازنگشته است. 
اين مدال آور پرتاب نيزه در پنج دوره بازي هاي پارالمپيك حضور داشته است. 
جوكار صحبت هايش را با اشاره به رشادت هاي رزمندگان در جبهه هاي حق 
عليه باطل ش��روع مي كند: »جانب��از 70درصد قطع نخاع��ي و عضو تيم ملي 

پارادووميداني هستم. از س��ال1369 ورزش 
قهرماني را ش��روع كردم و از س��ال1373 به 
تيم ملي دعوت ش��دم. در اولي��ن حضورم در 
مس��ابقات1394 برلين ضمن ركوردش��كني 
مدال طلاي جهان را نيز تصاحب كردم. در پنج 
دوره پارالمپيك موفق به كسب هفت مدال )دو 
طلا، دو نقره و سه برنز( شدم، البته مي توانستم 
براي شش��مين بار در اين بازي ها شركت كنم 
اما در م��اده تخصصي م��ن محدوديتي ايجاد 
شد و ديگر نتوانس��تم در بازي هاي ريو حضور 
پيدا كن��م.« او ك��ه از ديدن رفقاي��ش پس از 
سال ها حسابي خوشحال بود، پوشيدن پيراهن 
تيم ملي را افتخاري بزرگ مي داند: »گردهمايي 
مدال آوران پارالمپيك هاي سئول تا توكيو كار 
بسيار ارزشمندي است كه به همت كميته ملي 
پارالمپيك برگزار ش��د. پيش از اين هم دو بار 

چنين مراس��مي برگزار ش��ده بود و اين بار نيز توفيق حاصل شد تا در مشهد 
مقدس دوس��تان و ياران قديمي را ببينيم. ديدار ملي پوشان و هم تيمي هاي 
قديمي باعث خوشحالي همه مدال آوران شد. روزهاي اولي كه ورزش قهرماني را 
شروع كردم، نمي توانستم پيش بيني مدال داشته باشم. هدف اول من پوشيدن 
پيراهن پرافتخار تيم ملي بود. بايد به اين نكته اش��اره كنم كه آقاي نوذري فر 
دوست و ملي پوش سابق پارادووميداني در مسير موفقيتم، كمك بسيار بزرگي 
به من كردند. در ورزش پيش بيني كسب مدال آس��ان نيست، منتها با انگيزه 
فراوان و ترسيم اهداف بزرگ و با كمك خدا، توانستم پرچم پرافتخار كشورمان 
را به اهتزاز دربياورم. قطعاً به گردن آويختن هفت مدال پارالمپيك و حضور در 
پنج دوره اين بازي ها موفقيت بزرگي است كه شايد نصيب هر ورزشكاري نشود. 
از همه مهم تر اينكه از بين ورزشكاران شاخص من به عنوان پرچمدار كاروان 

پارالمپيك ايران در لندن انتخاب شدم.«
پرچمدار كاروان پارالمپيك لندن نگاه متفاوت مسئولان ورزش را اجحاف در 

حق پارالمپيكي ها مي داند: »اوايل كه ورزش جانبازان و معلولان كشور شكل 
گرفته بود، س��ختي هاي زيادي را تحمل مي كرديم، چه از نظر امكانات و چه 
از نظر توجهات مسئولان. شكر خدا نسبت به گذش��ته وضعيت بهتر شده اما 
هنوز هم بس��ياري از انتظارات برآورده نشده است. همه ورزشكاران اين حوزه 
انتظار نگاه ويژه دارند. ورزش��ي كه در س��طح جهان و بازي ه��اي پارالمپيك 
بيشترين تعداد مدال را براي كش��ور به ارمغان مي آورد، نيازمند توجه و نگاه 
ويژه اس��ت. همين صندوق حمايت از قهرمانان هم بين ورزش��كاران تبعيض 
قائل مي ش��ود. در حوزه جانبازان و معلولان تنها ورزش��كاراني تحت پوشش 
اين صندوق قرار مي گيرند كه مدال بازي هاي 
پارالمپيك را گرفتند، در حالي كه ورزشكاران 
ديگر با مدال هاي آس��يايي و جهاني نيز تحت 
پوش��ش صن��دوق حمايت هس��تند و حقوق 
دريافت مي كنن��د. چرا باي��د چنين تبعيضي 
باشد؟ بسياري از ورزشكاران معلول با داشتن 
مدال پاراآس��يايي و جهاني، نتوانستند مدال 
پارالمپيك بگيرند و درآمدي هم ندارند. آيا بايد 
حق اين ورزش��كاران ضايع شود؟ از مسئولان 
مي خواهيم اين تبعيض را برطرف كنند. موضوع 
ديگر اينكه، مصوبه شوراي عالي فرهنگي براي 
اس��تخدام مدال آوران از س��وي دستگاه هاي 
اجرايي ناديده گرفته مي شود. اين قانون است 
و نبايد به آن بي توجهي شود و دستگاه ها بايد 
آن را اجرا كنند. از دستگاه ها مي خواهيم براي 
حل اين مشكل با ورزشكاران همكاري كنند.« 
جوكار كه خودش هم در بخش مديريت ورزش جانبازان دستي بر آتش دارد، 
از برخوردهاي متناقض با ورزشكاران اين حوزه دل پري دارد: »رئيس هيئت 
جانبازان و معلولان شهرستان دزفول هستم. طبق ماده 88 سالني در اختيار 
ورزشكاران بود كه دو سال اس��ت آن را هم از ما گرفتند! در صورتي كه دزفول 
يكي از شهرهاي فعال استان خوزستان در ورزش است و ورزشكاران دزفولي 
تاكنون 10مدال پارالمپيك به دست آورده اند. بايد تلاش كنيم معلولان را به 
اجتماع بياوريم نه اينكه آنهايي را كه در اجتماع هس��تند، خانه نشين كنيم. 
اميدواريم بودجه لازم در اختيار اس��تان ها، هيئت ها و ورزشكاران قرار بگيرد. 
اگر مدال مي خواهيم بايد چيزي بكاريم تا منتظر برداشت محصول باشيم. با 
ميلياردها تومان هزينه نمي توانيد پرچم كش��ور را به اهتزاز دربياوريد اما يك 
ورزشكار با اندك س��رمايه گذاري اين مهم را انجام مي دهد و چندبرابر هزينه 
را به كش��ور بازمي گرداند. نبايد با بي توجهي ها باع��ث نااميدي و بي انگيزگي 

ورزشكاران شويم.«

جانباز جنگ تحميلي است و با روحيه مثال زدني خود سال ها 
تلاش كرد رشته پارادووميداني شكل بگيرد. عوض آزموده 
يكي از مدال آوران پيشكس�وت پارالمپيكي ايران است و با 
اينكه سال هاست به جمع پيشكس�وتان اين حوزه پيوسته 
اس�ت ولي همچنان قلبش براي پارادووميدان�ي و موفقيت 

ورزش جانبازان و معلولان مي تپد. 
دارنده سه طلا، نقره و برنز بازي هاي پارالمپيك به خودش و هم نسلي هايش لقب جاده 
صاف كن پارادووميداني داده است: »يكي از بنيانگذاران پارادووميداني در ايران هستم. 

نزديك 20سال در رشته دووميداني جانبازان و معلولان 
با كمترين امكانات فعاليت داشتم. در زمان شروع كار 
چيزي به اس��م فدراس��يون جانبازان و معلولان وجود 
نداشت. در حقيقت نسل ما جاده صاف كن نسل جديد 
بود چراكه با امكانات حداقل��ي و زحمات و تلاش زياد 
بهترين نتايج را گرفتيم.« اين جانباز دفاع مقدس هنوز 
هم با ش��ور و حرارت خاصي از درخشش همقطارانش 
در عرصه ورزش صحبت مي كند: »به عقيده من رشد 
ورزش جانب��ازان و معلولان در كش��ورمان، تش��كيل 
فدراسيون و درخشش ورزشكاران اين حوزه به بركت 
دفاع مقدس بود. قبل از جن��گ تحميلي نيز در عرصه 
ورزش فعال بودم و بعد از نائل شدن به درجه جانبازي، 
در حوزه پارادووميداني و پارالمپيك حضور پيدا كردم، 
البته بعد از كس��ب مدال هاي رنگارن��گ پارالمپيك و 
جهاني در سال1385 به دليل شرايط جسماني از دنياي 

قهرماني خداحافظي كردم.«
آزموده تمرينات غيراصولي و نبود نظارت علمي بر اين مس��ئله در گذش��ته را يكي از 
مشكلات جدي اين روزهاي پيشكسوتان پارالمپيكي مي داند: »مشكل اصلي ورزش 
معلولان ما علمي نبودن آن و ناآگاهي افراد است. بسياري از ورزشكاران جانباز و معلول 
پس از خداحافظي از ميادين با مشكلات جس��ماني از جمله آرتروز گردن و گرفتگي 
عضلات دس��ت وپنجه نرم مي كنند. اين مسائل متأس��فانه خيلي به چشم نمي آيد و 
توجهي به آن نمي شود. بايد نظارت بيشتري روي بحث تغذيه و تمريني بچه ها صورت 
بگيرد. ورزشكاران پارادووميداني بعد از اينكه پا به سن مي گذارند، همگي از گرفتگي 
عضله و مصدوميت هاي كتف رنج مي برند، البته الان شرايط نسبت به گذشته بهتر شده 
است و به مسائل تغذيه اي و تمريني ملي پوشان توجه بيشتري مي شود.«  قهرمان پرتاب 
نيزه پارالمپيك سيدني از بي توجهي مسئولان گلايه دارد. عوض آزموده از اينكه وزير 
ورزش به  رغم حضور در گرد همايي مدال آوران پارالمپيك پاي درددل پيشكس��وتان 
ننشست، ابراز تأسف مي كند: »متأسفانه آنها كه براي ورزش جانبازان و معلولان زحمت 
كشيده اند، خانه نشين شده اند. مس��ئولان بايد ببينند طي اين سال ها چه كساني چه 

خدماتي در اين حوزه انجام داده اند و بايد قدردان شان باشند. تمرينات پارالمپيكي ها 
با المپيكي ها قابل مقايسه نيست و ما به خاطر شرايطي كه داريم 10برابر آنها زحمت 
مي كشيم. در اين مراس��م وزير ورزش و جوانان حاضر بود و پش��ت تريبون براي مان 
سخنراني كرد، اما حاضر نشد چند دقيقه رودررو با مدال آوران پارالمپيك صحبت كند! 
درست است مسئولان كميته و فدراسيون صحبت هاي ما را مطرح مي كنند، ولي اين 
انتظار را داشتيم لااقل دو كلمه خودمان با او صحبت كنيم و بگويد اگر كاري هست و 
خواسته اي داريد، مطرح كنيد. اين يك ضعف بزرگ است. مسئولان بايد در متن كار 
قرار بگيرند و مشكلات و كمبودها را از زبان خود ورزشكاران بشنوند. اگر از اين زاويه نگاه 
كنيم، مدال هاي ورزش��كاران جانباز و معلول متفاوت 
هس��تند. انتظارمان اين اس��ت كه به اين حوزه توجه 
بيشتري شود. ورزشكاران المپيكي در اردوها مشكلات 
ما را ندارند ولي پارالمپيكي ها به دليل شرايط جسماني 
حتي در بهترين هتل ها نيز براي استحمام با مشكلات 
زيادي روبه رو هستند. الان ش��رايط بهتر شده است، 
زمان فعاليت م��ا مجبور بوديم در چ��ادر حمام كنيم. 
با پشت سرگذاش��تن چنين كمبودهايي به افتخارات 

بزرگ دست يافتيم.«
پيشكسوت شيرازي پارادووميداني مثل خيلي هاي 
ديگر از تبعيض هاي زيادي بين مدال آوران المپيكي 
و پارالمپيكي ناراحت است: »متأسفانه بحث تبعيض 
در حقوق ها همچنان ادامه دارد و اين يك بي عدالتي 
محض است. حقوق صندوق حمايت از ورزشكاران و 
پيشكسوتان شامل همه مدال آوران آسيايي، جهاني 
و المپيكي مي شود، ولي در حوزه جانبازان و معلولان 
حقوق صندوق فقط به مدال آوران پارالمپيكي تعلق مي گيرد! آن هم با هزار زحمت 
و پيگيري و منتي كه سرمان مي گذارند. از ما كه گذشت، اميدواريم براي نسل هاي 
بعدي اين تبعيض ها برطرف شود. آن زمان كه ما ورزش را شروع كرديم، به هيچ وجه 
بحث مادي مطرح نبود. در پارالمپيك بارسلون مدال نقره گرفتم اما فقط 400هزار 
تومان پاداش دادند اما به مدال آوران المپيك بارس��لون 50ميليون تومان پرداخت 
شد. تفاوت زمين تا آس��مان بود، منتها هيچ كدام از ورزش��كاران آن نسل روحيه 
مادي نداشتند، با اين حال بايد حواس مان به نيازهاي مالي شان نيز باشد. ما با عرق 
وطن پرستي سكوهای افتخار را فتح كرديم. همان زمان يك پيشنهاد خوب از آلمان 
داشتم، ولي گفتم ذره اي از خاك كش��ورم را با كل كشور آلمان عوض نمي كنم. در 
پارالمپيك سيدني يك خبرنگار امريكايي به من گفت چهار دوره بازي هاي المپيك 
و چهار دوره بازي هاي پارالمپيك را گزارش كرده ام. او فرق اين دو رويداد مهم را با 
يك جمله توضيح داد، در المپيك مقام، ثروت، قدرت و شهرت حاكم است، ولي در 

پارالمپيك تلاش براي زندگي اهميت دارد.«

»آسيب نخاعي هم نتوانست بر انگيزه رزمنده، جانباز و 
قهرم�ان پارالمپي�ك اي�ران غلب�ه كن�د. محمدرضا 
ميرزايي جابري همانند بسياري از نوجوانان ايراني براي 
دفاع از وطن خودش را به جبهه رس�اند و هر چه داشت 
براي پيروزي رزمندگان در طبق اخلاص گذاشت. در سن 
17س�الگي براي اولين بار مجروح ش�د، ول�ي تير بعثي ه�ا تأثيري در 

اعتقادات و آرمان هايش نگذاشت. به جبهه 
بازگش�ت و تنها 21سال داش�ت كه دچار 

ضايعه نخاعي شد. 
قهرمان چهار دوره بازي ه��اي پارالمپيك هرگز 
اجازه نداد ويلچرنش��يني او را خانه نشين كند. 
ميرزايي بعد از اتمام جنگ به ورزش روي آورد و 
زندگي اش را دگرگون ساخت. اين قهرمان پرتاب 
نيزه اميدوار است تجربيات حرفه اي اش را بتواند 
در اختيار نس��ل  جوان بگ��ذارد: »قهرمان چهار 
دوره پارالمپيك آتالانتا تا پك��ن2008 در ماده 
پرتاب نيزه هستم. در مجموع اين سال ها حضور 
در ميادي��ن مختلف ق��اره اي و جهاني 28مدال 
خوش رنگ براي كش��ورم به ارمغان آورده ام. از 
جانبازان دفاع مقدس هستم، يك بار سال1361 
از ناحيه پا مجروح شدم و در سال1365 هم در 

جبهه دچار آسيب نخاعي شدم، اما اين مسئله هم باعث نشد دست از تلاش و ورزش 
بردارم. بعد از نائل ش��دن به درجه جانبازي با ويلچر به فعاليت هايم ادامه دادم. از 
سال1369 وارد حوزه ورزش جانبازان و در سال1369 براي اولين بار به تيم ملي 
دعوت شدم و نزديك 20سال افتخار پوشيدن پيراهن تيم ملي را داشتم. ان شاءالله 
بتوانيم در آينده نيز تجربيات مان را در اختيار نس��ل جوان قرار دهيم و هر كاري 
از دست مان بربيايد براي كميته ملي پارالمپيك و فدراسيون جانبازان و معلولان 
انجام خواهيم داد.« شروع فعاليت هاي ورزشي آن هم در سطح قهرماني كار آساني 
نيست، به ويژه  اگر ورزشكار دچار آسيب نخاعي شده باشد، اما هدفت كه مشخص 
باشد و عزمت را كه جزم كرده باشي، قطعاً آينده اي درخشان پيش رو خواهد بود. 
اين همان مسيري است كه از محمدرضا جابري يك قهرمان ملي ساخت: »با توجه 

به فعاليت فيزيكي كه از قبل داشتم، به مسيرم ادامه دادم. در جبهه مربي آموزش 
نظامي بودم و بعد از آسيب نخاعي، تحمل اينكه يك جا بنشينم و حركت نكنم، واقعاً 
برايم سخت بود. با انجام فيزيوتراپي و كار با وزنه كم كم به سمت پارادووميداني و 
بسكتبال با ويلچر سوق پيدا كردم. اينطور بود كه براي حضور در مسابقات استاني، 
كشوري و راهيابي به تيم  ملي انگيزه ام بالا رفت. پيرو اين تلاش ها توانستم به هدفم 
برسم و زحماتم به ثمر نشست. حاصل تلاش هاي 20ساله ام كسب 28مدال بود.« 
كيست كه نداند ورزش��كاران جانباز و معلول با 
چه س��ختي هاي دس��ت وپنچه نرم مي كنند تا 
خودش��ان را براي رويدادهاي مهم آماده سازند، 
با اين حال و به  رغم شرايط جسماني ويژه اي كه 
دارند، آنها با توكل و توسل همه اين سختي ها را با 
موفقيت پشت سرگذاشته و مي گذارند. ميرزايي 
نيز بر توجه ويژه پارالمپيكي ها به معنويات تأكيد 
دارد: »شكل گيري فدراسيون جانبازان و معلولان 
با تلاش هاي جانبازان س��رافراز بود ك��ه بعد از 
جبهه هاي جنگ به سمت ورزش قهرماني آمدند. 
قاعدتاً معنوي��ت دوران دفاع مقدس را به ورزش 
انتقال دادند و همين مسئله باعث شد ورزشكاران 
جانباز با همان روحيه و توكل به خدا در ورزش 
حرفه اي نيز موفق شوند. پارالمپيكي ها معمولاً 
توكل به خدا و توسل به ائمه)ع( را سرلوحه كار 
خود داشتند. اين نس��ل روحيه معنوي خود را به جوان ترها منتقل كردند و اين 
موضوع همچنان پابرجاست.« به عقيده قهرمان پرتاب نيزه چهار دوره پارالمپيك، 
يكسان سازي پاداش هاي مصوب نقطه عطفي است براي از بين بردن تبعيض ها 
در ورزش: »زماني كه ورزش جانبازان آغاز به كار كرد، تفاوت ها و تبعيض ها زياد 
بود. ورزشكاران هميشه به اين مس��ئله انتقاد داشتند و از مسئولان مي خواستند 
اين تبعيض ها برطرف شود. با توجه به تلاش ها و اعتراضات پارالمپيكي ها، تلاش ها 
به ثمر نشسته اس��ت و تفاوتي بين پاداش هاي المپيكي ها و پارالمپيكي ها وجود 
ندارد، منتها هنوز تفاوت هايي وجود دارد، به ويژه در بخش پيشكسوتان. اميدواريم 
با رايزني هاي بيشتر تفاوت ها و تبعيض ها كاملًا از بين برود و مسئولان فرقي بين 

المپيك و پارالمپيك قائل نشوند.«

»بانوي اولين ها« در پارالمپيك لقب مناسبي براي اوست. نيره 
عاكف در اوج جواني حادثه اي را تجربه كرد و راه زندگي اش به كل 
عوض شد. تيرانداز اسبق تيم ملي بعد از آسيب نخاعي روزهاي 

سختي را گذراند تا با ويلچرنشيني كنار بيايد. 
عاكف با تلاش هاي خود و حمايت هاي خانواده اش، محدوديت ها را پشت 
سرگذاشت و زودتر از آنچه تصور مي كرد، نامش به تالار افتخارات ورزش ايران اضافه شد. 

بانوي تيرانداز براي آنكه يكي از مس��افران پارالمپيك 
2000سيدني باشد، از جان و دل زحمت كشيد تا بعد 
از كسب سهميه يكي از ورزش��كاران اعزامي كشورمان 
در اين با زي ها باشد. درخشش او در استراليا مدال برنز 
پاراتيراندازي بانوان را براي كش��ورمان به ارمغان آورد 
تا نيره عاكف نخس��تين بانوي مدال آور ايران در تاريخ 

بازي هاي پارالمپيك لقب بگيرد. 
نفر س��وم پارالمپيك س��يدني از اينكه پس از س��ال ها 
دوري از فض��اي ورزش، م��دال آوران دوب��اره دور هم 
جمع شده اند، خوشحال اس��ت: »زماني كه فعاليت در 
رشته پاراتيراندازي را ش��روع كردم، هدفم اين بود كه 
بهترين افتخارات را به دست بياورم. از آنجا كه بهترين 
مربيان را داش��تم و از دان��ش آنها اس��تفاده مي كردم، 
رسيدن به مدال هاي ارزشمند دور از ذهن نبود. بعد از 
پارالمپيك2008 پكن از دني��اي قهرماني خداحافظي 

كردم. 10سال عضو تيم ملي بودم و بيش از 10مدال بين المللي نيز كسب كردم. بعد از 
دور شدن از فضاي ورزش و فاصله گرفتن از تيم ملي فكر نمي كردم برنامه و مراسمي باشد 
براي اينكه دوباره كنار هم جمع ش��ويم. برگزاري چنين گردهمايی براي مدال آوران به 
ويژه نسل هاي قبل، عالي است. مي توانم بگويم ورزشكاران قديم را دوباره احيا مي كند. 
ديدن دوستان و هم تيمي هاي قديمي حس و حال خوبي به همه ما داد. تشكر ويژه داريم 
از مس��ئولان كميته ملي پارالمپيك براي برگزاري اين مراسم. در مراسم ويژه عيدغدير 
خيلي ها حضور داشتند و گرد پيري روي صورت پيشكسوتان نشسته بود، ولي با ديدن 
هم تيمي هاي قديمي خوشحال شديم. من آقاي بخارايی ملي پوش قديمي پاراتيراندازي 
را پس از مدت ها ملاقات كردم. او با كسب دو مدال طلا در دو دوره بازي هاي پارالمپيك و 
همچنين پرچمداري كاروان ايران در آتن حسابي خوش درخشيد. همين طور ديداري با 

اعظم خداياري، قهرمان پرتاب ديسك داشتم. اميدواريم باز هم چنين برنامه هايي تدارك 
ديده شود چراكه از حضور در اين جمع حسابي روحيه گرفتيم.«

تش��كيل كميس��يون پيشكس��وتان اتفاق مثبت ديگري بود كه در حاشيه گردهمايی 
م��دال آوران پارالمپيكي افت��اد. نيره عاكف نيز يكي از اعضاي اين كميس��يون اس��ت: 
»خوشبختانه با تشكيل پيشكس��وتان كميته ملي پارالمپيك قرار است مشكلات اين 
قشر مطرح و پيگيري ش��ود. من هم يكي از اعضا هس��تم و تلاش مي كنيم قدمي براي 
ورزش��كاران مدال آور چه در بحث معيش��تي و چه در 
بحث ورزشي برداريم. متأسفانه از ورزش خيلي فاصله 
گرفته ام و ان شاءالله با حضور در كميسيون پيشكسوتان 
باز هم در جهت رشد ورزش جانبازان و معلولان تلاش 

خواهم كرد.«
اولين بانوي مدال آور پارالمپيكي ايران نه تنها از تحمل 
و پشت سرگذاش��تن روزهاي سخت اردوها و مسابقات 
پش��يمان نيس��ت بلكه 10س��ال عضويت در تيم ملي 
پاراتيران��دازي را بهتري��ن روزهاي عم��رش مي داند: 
»بهترين دوران زندگي ام سال هاي عضويتم در تيم ملي 
بود و آن 10س��ال اصلًا جزو عمرم محسوب نمي شود 
چراكه از همه دغدغه ه��اي زندگ��ي دور بوديم و تنها 
دغدغه مان موفقيت و مدال آوري ب��ود. به هيچ وجه از 
پشت سرگذاش��تن آن روزهاي سخت پشيمان نيستم 
و بهترين روزها را پشت سرگذاشتم. كمبودهايی بوده 
و هست، به ويژه در رش��ته پاراتيراندازي كه رشته اي بسيار گران اس��ت، ولي دلي كار 
كردن نتيجه ديگري دارد. در زماني كه من عضو تيم ملي بودم، بچه ها همگي از جان مايه 
مي گذاشتند. در گرماي طاقت فرسا مجبور بوديم كت هاي سنگين و ضخيمي را بپوشيم 
و با آن تيراندازي كنيم. تحمل اين لباس ها واقعاً سخت بود، ولي چون مصمم بوديم و براي 
كسب بهترين نتيجه مي جنگيديم، به  رغم همه مشكلات به هدف مان مي رسيديم. شرايط 
جسماني در ورزش پارالمپيكي متفاوت است. تيراندازان المپيكي با راه رفتن مي توانند 
خستگي و دماي بدن را كاهش دهند، ولي در پاراتيراندازي به صورت نشسته كار سخت تر 
است. باز هم تأكيد مي كنم ملي پوشان همت مي كردند تا مسئوليت شان را به بهترين نحو 
به سرانجام برسانند و نگويند به خاطر محدوديت هاي جسماني توانايي كسب موفقيت را 

ندارند، همه محدوديت ها را مي شكستند و سختي ها را به جان مي خريدند.«

 شيوا نوروزی
ش��رايط جس��ماني و برخي محدوديت هاي حركتي شايد 
پستي بلندي  هاي مسير موفقيت در عرصه ورزش را بيشتر 
كند اما روحيه پيروزي، عزم راسخ و انگيزه بالا هر مشكلي را 
مرتفع مي كند. ورزشكاران جانباز و معلول كشورمان دقيقاً 
با همين فاكتورها سال هاست در ميادين مختلف قاره اي و 
جهاني حضوري پررنگ و البته موفق دارند. بعد از پايان جنگ 
تحميلي بسياري از جانبازان سرافراز به ورزش قهرماني روي 
آوردند تا از اين پس در اين حوزه به كشورشان خدمت كنند. 
با اضافه شدن جانبازان هشت سال دفاع مقدس به رشته هاي 
مختلف، خون تازه اي به رگ هاي ورزش معلولان تزريق شد. 
بازتاب اخبار موفقيت ملي پوشان در آوردگاه هاي مختلف، 
نگاه ها به اين حوزه را تغيير داد و بسياري از معلولان به جاي 

خانه نش��يني ورزش را به صورت جدي پيگي��ري كردند. با 
حرفه اي تر ش��دن ورزش جانبازان و معل��ولان و همچنين 
تش��كيل كميته ملي پارالمپي��ك، برنامه ريزي ها دقيق تر، 
حرفه اي تر و هدفمندتر شد تا جايي كه تيم هاي ملي ايران در 
رشته هاي مختلف به قدرت هاي اصلي در سطح جهان تبديل 
شدند. علاوه  بر اين بحث حضور در بازي هاي پارالمپيك نيز 
مطرح بود و كاروان ورزش جانبازان و معلولان كش��ورمان 
براي نخستين بار به بازي هاي1988 سئول اعزام شد. اين 
اتفاق نقطه عطفي بود ب��راي ورزش كش��ور و از آن به بعد 
حضور هر چه موفق تر و پررنگ تر در اين آوردگاه بين المللي 
يكي از مهم ترين بخش هاي مديريت ورزش ايران را تشكيل 
داده است. از بازي هاي س��ئول تا توكيو2020، بسياري از 
ورزشكاران ما در ادوار مختلف پارالمپيك روي سكو رفته و 

ضمن كسب مدال هاي خوش رنگ پرچم كشورمان را نيز به 
اهتزاز درآورده اند. شايد برخي از اين چهره هاي پارالمپيكي 
از ورزش فاصله گرفته باشند اما كميته ملي پارالمپيك براي 
س��ومين بار تصميم گرفت همه مدال آوران اين بازي ها را 
كنار ه��م جمع كن��د. گردهمايي م��دال آوران پارالمپيك 
سئول تا توكيو در مش��هد مقدس حركت ارزشمندي بود 
كه مديران كميته آن را به خوبي برگ��زار كردند تا به همه 
بگويند، قهرمانان ايران فراموش ش��دني نيستند. همه آنها 
كه در آس��تانه عيدغدير دوس��تان و هم تيمي هاي قديمي 
را مي ديدند، از برگزاري اي��ن گردهمايي راضي بودند و ياد 
قهرماناني چون س��يامند رحمان را هم زنده كردند. به اين 
بهانه پاي صحبت ها و درددل هاي چند مدال آور شاخص و 

پيشكسوت نشستيم. 

از نقش معنويت تا تلاش براي رفع تبعيض ها در موفقيت پارالمپيكی ها 

قهرمانان انگيزه  و اراده

در انتظار نگاه ويژه و بدون تبعيض 

»توكل و توسل« دوپينگ معنوي پارالمپيكي ها

بركت دفاع مقدس براي ورزش جانبازان و معلولان 

شكستن محدوديت ها و شليك به هدف


